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اخبارخبر

قیمت نهایی حج معلوم شد

معاون سازمان حج و زیارت با اشاره به تکمیل 
۷۰ درصد از ظرفیت کاروان های حج تمتع ۱۴۰۲، 

قیمت تمام شده این سفر را اعلام کرد.
اکبر رضایی ـ معاون حج و عمره سازمان حج و 
زیارت ـ به ایسنا گفت: هزینه تمام شده سفر حج 
تمتع در سال ۱۴۰۲ حداقل ۱۰۹ میلیون تومان و 

حداکثر ۱۳۹ میلیون تومان است.
او با اشاره به اطلاعیه های پیشین سازمان حج 
و زیارت درباره پرداخت هزینه سفر حج تمتع در 
دو مرحله و تعیین هزینه اولیه کاروان های حج 
به مبلغ ۱۲۰ میلیون تومان، اظهار کرد:  پس از 
استخراج تمام هزینه ها، قیمت نهایی سفر حج 
در سال ۱۴۰۲ از ۱۰۹ تا ۱۳۹ میلیون تومان تعیین 
شده است. با وجود آن که پیش تر اعلام شده بود 
هزینه این سفر در دو مرحله دریافت می شود، 
اما اکنون افرادی که کاروان هایی با قیمت کمتر از 
۱۲۰ میلیون تومان را انتخاب کنند، در یک مرحله 
هزینه این سفر را پرداخت می کنند و آن هایی 
که انتخابشان کاروان هایی با قیمت بالای ۱۲۰ 
میلیون تومان است، هزینه این سفر را در دو 
مرحله پرداخت خواهند کرد که زمان پرداخت 

بخش دوم این هزینه، در آینده اعلام می شود.
با  زیارت  و  سازمان حج  عمره  و  معاون حج 
اشاره به تنوع قیمتی سفر حج، درباره تفاوت 
هتل  و  مسکن  گفت:  کاروان ها،  هزینه های 
تفاوت  عامل  اصلی ترین  زائران،  اقامت  محل 
هزینه های این سفر است، وگرنه باقی خدمات 

برای تمام زائران یکسان است.
درصد   ۷۰ ظرفیت  تکمیل  از  همچنین  او 
افزود:  و  داد  خبر  تمتع ۱۴۰۲  حج  کاروان های 
اسفندماه  دهم  چهارشنبه  صبح   ۱۰ ساعت  از 
ثبت نام در کاروان های حج تمتع برای اولویت 
اول آغاز شده و آن ها تا جمعه دوازدهم اسفند 
پرداخت  و  مدارک  ارائه  با  داشتند  فرصت  ماه 
مابه التفاوت هزینه، ثبت نام خود را در کاروان 

تکمیل کنند.
به گفته او، از حج ۱۳۹۹ حدود ۳۷ هزار زائر 
با وجود پرداخت هزینه های سفر حج و ثبت نام 
در  کرونا  محدودیت های  دلیل  به  کاروان،  در 
اکنون  که  ماندند  باز  سفر  این  از  عربستان، 
اولویت نخست ثبت نام در کاروان های حج ۱۴۰۲ 

به این گروه داده شده است.
رضایی افزود: اولویت دوم، ودیعه گذاران حج 
از  که  هستند  اسفندماه ۱۳۸۵  پایان  تا  تمتع 
روز جمعه دوازدهم اسفندماه ثبت نام آن ها در 
کاروان ها آغاز شده است. اگر ظرفیت کاروان ها 
خالی ماند، ودیعه گذاران در ماه های فروردین و 
اردیبهشت ماه ۱۳۸۶ به ترتیب فراخوانده خواهند 
شد که با توجه به حجم استقبال صورت گرفته 
و تکمیل ظرفیت ۷۰ درصد کاروان ها، احتمالا 
فراهم  بعدی  اولویت های  فراخواندن  فرصت 
نشود و یا به تناسب ظرفیت خالی در هر استان، 

اولویت های بعدی فراخوانده شوند.
معاون سازمان حج و زیارت همچنین درباره 
ارز تخصیص داده شده به حج که قبلا رقم آن ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان براساس مصوبه دولت اعلام 
شده بود، اظهار کرد: ارز خدمات حج هر سال 
با مصوبه دولت اختصاص داده می شود، دلیل 
هم آن بوده که زائران از سال ها قبل و در حدود 
دهه هفتاد، با سپرده گذاری مبلغی در بانک، 
برای سفر حج ثبت نام کرده اند که این رویه تا 
پایان سال ۱۳۸۶ ادامه داشت، دولت هم برای 
تامین ارز خدمات مورد نیاز این زائران از جمله 
اجاره هتل، تغذیه، تدارکات، حمل و نقل و ... 
خدمات  “ارز  عنوان  با  را  نرخی  عربستان،  در 
حج” مصوب می کند که متناسب با آن، هزینه ها 
تبدیل و خدمات در عربستان خریداری می شود.
در  زائران  اقامت  زمان  مدت  درباره  رضایی 
طول حج نیز گفت: برای کوتاه شدن مدت زمان 
اقامتِ حج درحال رایزنی و پیگیری هستیم، اگر 
شرایط و دستورالعمل های وزارت حج عربستان 
درباره زمان رفت و برگشت زائران در یک ماه، 
و همچنین مجوزهای پرواز اجازه دهد، به هر 
میزان که بتوان این مدت زمان را کوتاه خواهیم 
کرد که هنوز این شرایط فراهم نشده است، اما 

پیگیریم. 

مورد عجیب »داریوش هخامنشی« 
 در سرزمین های اشغالی!

مقام های باستان شناسی در سرزمین های اشغالی 
اعلام کردند حکاکی نام »داریوش بزرگ«  روی یک 

تکه سفال فاقد اصالت است.
اسوشیتدپرس،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
مسئولان اداره آثار باستان شناسی در سرزمین های 
اشغالی اعلام کردند اصالت حکاکی  نام »داریوش 
یکم«  ـ پادشاه هخامنشی ـ روی تکه سفالی که اخیرا 

کشف شده است را تایید نمی کنند.
این تکه سفال در ماه دسامبر ۲۰۲۲ توسط مردی 
کشف شد که مشغول قدم زدن در جنوب مرکزی 
سرزمین های اشغالی بود و به خاطر کشف شئی 
اشغالی  سرزمین های  در  یکم«  »داریوش  نام  به 
خبرساز شد. بر همین اساس هم، قدمت این تکه 

سفال به ۲۵۰۰ سال پیش نسبت داده شده بود.
یک  سفال،    این  کشف  خبر  انتشار  از  پس 
کارشناس حکاکی های زبان »آرامی« به مقام های 
این  خودش  که  داد  اطلاع  باستان شناسی  حوزه 
کرده  حکاکی  باستانی  شئی  این  روی  را  کلمات 

است.
این کارشناس که نام او اعلام نشده است، به 
اشغالی  سرزمین های  باستان شناسی  مقامات 
یک  جریان  در  را  کلمات  این  خودش  که  گفت 
سفر آموزشی در تابستان سال گذشته در محوطه 
حک  سفال  روی  لاچیش«  »تل  باستان شناسی 
کرده است تا به دانشجویان چگونگی حک کلمات 

در عصر قدیم را توضیح دهد.
او گفت که پس از این کار این تکه سفال را در 

همان مکان رها کرده است.
مقامات اداره آثار باستانی سرزمین های اشغالی 
اعلام کردند که اشتباه در بررسی این اثر »ناخواسته 
و بدون سوء نیت« صورت گرفته است، اما تصمیم 
کارشناس برای رها کردن قطعه سفال حک شده 
در  قطعه سفال  این  است.  بوده  »سهل انگاری« 
آزمایشگاه بررسی شده و با توجه به این که مشخص 
به  تاریخی است، سردرگمی  بود یک شئی  شده 
زدن  برهم  و  محققان  گمراهی  به  و  آورد  وجود 

حقیقت علمی منجر شده است.

چراغ کنسرت های پایان سال روشن 
است

خواننده های   ،۱۴۰۱ اسفند  از  هفته  دومین  در 
متعددی در تهران و شهرستان ها به روی صحنه 
را همچنان  برگزاری کنسرت ها  تا چراغ  می روند 
روشن نگه دارند. احسان خواجه امیری از جمله 
خوانندگان جدیدی است که در این هفته به جمع 

برگزارکنندگان کنسرت پیوسته است.
تعطیلی  رسیدن  پایان  به  با  ایسنا،  گزارش  به 
کنسرت ها، از چندی پیش و با برپایی چند اجرا 
از خوانندگان پاپ، عملا دور جدید کنسرت های 
موسیقی کلید خورد و همانند سال های گذشته 
شاهد برگزاری کنسرت های متعددی در روزهای 

پایانی سال هستیم.
قیمت گذاری  برای  که  جدیدی  نرخ  اساس  بر 
کنسرت ها تعیین شده است این رقم از ۲۰۰ تا ۷۰۰ 
هزار تومان بر اساس جانمایی و خواننده در نوسان 

است.
اجراهای خوانندگانی که  از  ادامه می توانید  در 
قرار است در روزهای آینده به روی صحنه بروند، 

مطلع شوید.
سالن میلاد نمایشگاه بین المللی:

ناصر زینلی شنبه ۱۳ اسفند در دو سانس ۱۸:۳۰ 
و ۲۱:۳۰، مسعود صادقلو یکشنبه ۱۴ اسفند در 
 ۱۵ دوشنبه  رضوی  مجید   ،۲۲ و   ۱۹ سانس  دو 
اسفند در دو سانس ۱۹ و ۲۲، احمد سلو سه شنبه 
۱۶ اسفند در دو سانس ۱۹ و ۲۲ و آرون افشار 

پنجشنبه ۱۸ اسفند در دو سانس ۱۸:۴۵ و ۲۲.
رویال هال اسپیناس پالاس:

رضا صادقی دوشنبه ۱۵ اسفند در دو سانس 
۱۹ و ۲۲، احسان خواجه امیری جمعه ۱۹ اسفند 
ساعت ۱۸:۴۰، مجید رضوی دوشنبه ۲۲ اسفند، 
بهنام بانی پنجشنبه ۲۵ اسفند در دو سانس ۱۸:۴۰ 

و ۲۲.
کنسرت های استانی

در شهرستان ها میثم ابراهیمی در آمل کنسرت 
دارد. حجت اشرف زاده در نیشابور و در روزهای 
رود.  می  صحنه  روی  ماه  اسفند   ۲۰ و   ۱۹  ،۱۸
هم ۱۹  هامون  گروه  و  آزاد  داوود  تبریز  کنسرت 

اسفند برپا خواهد شد.

در متن ارسالی خانه سینما آمده است: مرضیه 
برومند با بیش از چهل سال سابقه  فعالیت در تئاتر، 
تلویزیون و سینمای ایران یکی از مهمترین زنان تاثیر 

گذار ایرانی است. 
هیات مدیره خانه سینمای ایران به نمایندگی از 
جامعه اصناف سینمایی با ابراز خشنودی از پذیرش 
این پیشنهاد از سوی خانم مرضیه برومند، امیدوار 
جامعه  وضعیت  بهبود  زمینه ی  انتخاب  این  است 

سینماگران ایران را فراهم سازد.
۱۲+۱ چهره روی صندلی پرحاشیه خانه سینما

سرانجام پس از حدود ۶ ماه از برگزاری انتخابات 
هیات مدیره خانه سینما، سیزدهمین مدیرعامل این 
نهاد صنفی معرفی شد تا مدیریت این نهاد صنفی 
برای نخستین بار به یکی از سینماگران زن سپرده 

شود.
به گزارش ایسنا، ابتدای شهریور ماه بود که خبر 
رسید منوچهر شاهسواری از مدیرعاملی خانه سینما 
استعفا کرده؛ خبری که انتشار آن حکایت از علنی 
شدن یک سری اختلاف  درون هیات مدیره داشت و 
حتی به استعفای رییس هیات مدیره هم منجر شد. 
با این حال پس از حاشیه های فراوان و یک بار لغو 
انتخابات در مردادماه، نهم شهریور ۱۴۰۱ انتخابات 
عضو  دو  و  اصلی  عضو  هفت  و  برپا  سینما  خانه 
علی البدل این هیأت براساس تعداد آراء کسب شده، 

مشخص شدند.
در حال  که  دوره محمدمهدی عسگرپور  این  در 
به  است،  ایران  هنرمندان  خانه  مدیرعامل  حاضر 
او سابقه   برگزیده شد.  مدیره  رییس هیات  عنوان 
مدیرعاملی خانه سینما را در دوره  پرتنش تعطیلی 
)سال ۱۳۸۸( و چالش با وزارت ارشاد برعهده داشت 
و از همان زمان تعیین هیات مدیره مهم ترین پرسش 
این بود که چه کسی مدیرعامل خانه سنیما خواهد 

شد؟
اگرچه خانه سینما طبق اساسنامه حدود ۹۰ روز 
برای انتخاب مدیرعامل فرصت داشت ولی با توجه به 
شرایط اجتماعی و ناآرامی های اخیر کشور که سینما 
با  انتخاب مدیر جدید  تاثیر قرار داد،  را هم تحت 
سختی های دو چندانی روبرو شد. در این زمینه به 
طور رسمی و غیررسمی گفته می شد که در شرایط 
فعلی کمتر کسی حاضر به پذیرش این منصب است، 
آن هم اگر حضورش تایید شود. با این حال پس از 
گمانه زنی های متعدد طلسم انتخاب مدیرعامل خانه 
مرضیه  و  شد  شکسته  نو  سال  آستانه  در  سینما 
و  مستمر  فعالیت  دهه  چهار  از  بیش  که  برومند 
پررنگ در سینما، تئاتر و تلویزیون داشته این بار بر 

مسند مهم ترین نهاد صنفی هنری کشور تکیه زد.
به همین بهانه اسامی دیگر چهره هایی که سابقه 

مدیریت خانه سینما را داشتند، مرور می شود 
۱۳۷۱-۱۳۶۸ )۱

در  که  سینما  خانه  تشکیل  تاریخچه  براساس 
سایت این نهاد صنفی منتشر شده، از سال ۱۳۶۸ 
که ضرورت ایجاد چنین نهاد نصفی مورد تاکید قرار 
گرفت، گروهی از هنرمندان مسئول تهیه و تدوین 
اساسنامه شدند که تا موقع راه اندازی رسمی خانه 
سینما که مهر سال ۱۳۷۱ اتفاق افتاد، حدود ۲۰ انجمن 
و کانون در ان عضو شدند. در این مدت منوچهر 
و  سینما  کارشناسی  مدرک  دارای  نسب  عسگری 
تلویزیون از دانشکده هنرهای زیبا و کارشناسی ارشد 

از آمریکا در مقام مدیریت خانه سینما قرار داشت.
۱۳۷۳-۱۳۷۲ )۲

بر  انتخابی  مدیره  هیات  اولین  که  دوره  این  در 

مسند کار می نشیند، خانه سینما صاحب مکان ثابتی 
می شود و محمد آقاجانی هم مدیریت خانه سینما 
را برعهده می گیرد. او که فارغ التحصیل فلسفه از 
دانشکده ادبیات دانشگاه تهران است سابقه فعالیت 
در فارابی، تلویزیون و شهرداری را هم داشته و در 
سایت خانه سینما از او به عنوان اولین مدیر عامل 
انتخابی توسط هیات مدیره منتخب خانه سینما یاد 
سینما،  خانه  ساختمان های  اتمام  که  است  شده 
شروع نقش فعال خانه سینما در جایگاه صنفی و 
حقوقی، اصلاحات اساسنامه و ثبت آن در شورای 
فرهنگ عمومی و موسسه ثبت شرکت ها را به انجام 

رسانده است.
۱۳۷۵-۱۳۷۳ )۳

در این دوره که با ترکیبی متفاوت از هیات مدیره 
همراه است، تورج منصوری دانش آموخته سینما 
از امریکا و مدیرفیلمبرداری و کارگردان، مدیر عامل 
خانه سینما می شود. پیگیری جدی برای بیمه شدن 
اعضای خانه سینما یکی از مهم ترین اقداماتی است 

که در این دوره ثبت شده است.
۱۳۷۷-۱۳۷۵ )۴

در دوره چهارم که سیف الله داد، ابوالحسن داودی، 
موئینی،  یونس صباحی، محمدرضا  رشیدی،  داود 
حسن قلی زاده و حمید رضا آشتیانی پور اعضای هیات 
خانه  مدیرعامل  درویش  احمدرضا  بودند،  مدیره 
سینما شد. او دانش آموخته گرافیک و معماری از 
دانشگاه هنر است که فیلم های سینمایی متعددی را 
کارگردانی کرده است. از اتفاق های مهم ثبت شده در 

این دوره راه اندازی جشن خانه سینما است.
۱۳۸۰-۱۳۷۷ )۵

انتخابات این دوره، یدالله صمدی که به  از  بعد 
عنوان یکی از اعضای هیات مدیره انتخاب شده بود، 
به سمت مدیرعاملی هم برگزیده شد. مرحوم صمدی 

کار خود را با دستیاری کارگردان در سینما و تلویزیون 
آغاز کرده بود و بعد فیلم های سینمایی متعدد و نیز 

سریال ساخت.
۱۳۸۱-۱۳۸۰ )۶

در این دوره از فعالیت هیات مدیره که شامل تورج 
منصوری، فرشته طائرپور، کمال تبریزی، نورالدین 
زرین کلک، جهانگیر الماسی، بهرام دهقانی، فواد نور 
و علی معلم بود؛ منوچهر محمدی مدیرعامل خانه 

سینما شد. 
او دانش آموخته جامعه شناسی از دانشگاه تهران 
با  را  خود  کار  انقلاب  اول  سال های  در  که  است 
تهیه کنندگی مجموعه های تلویزیونی آغاز کرد و بعد 

فیلم های زیادی را در سینما ساخت.
 ۱۳۸۳-۱۳۸۱ )۷

در این دوره بعد از برگزاری انتخابات هیات مدیره، 
ابوالحسن داودی به عنوان مدیرعامل انتخاب شد.

او دانش آموخته کارگردانی از مدرسه عالی سینما 
و تلویزیون است و فیلم های مختلفی در این سال ها 

ساخته است.
خانه  در  نمایش  تشکیل شورای صنفی  پیگیری 
سینما از اقدامات ثبت شده مرتبط با این دوره است.

۱۳۸۵-۱۳۸۳ )۸
در این دوره سید ضیاء هاشمی که بیشتر سابقه 
تهیه کنندگی و پخش داشت، مدیرعامل خانه سینما 
می شود. او تقریبا یک دهه بعد به یکی از موافقان 
انحلال این خانه سینما تبدیل شد و خواستار تشکیل 

دم و دستگاهی دیگر برای اصناف سینمایی بود.
۱۳۸۷-۱۳۸۵ )۹

نهمین مدیرعامل خانه سینما رضا میرکریمی بود. 
او دانش آموخته گرافیک از دانشگاه هنر است که 
فیلم های زیادی را کارگرانی کرده است و چند سال 
سابقه دبیری جشنواره جهانی فیلم فجر را نیز برعهده 

داشته است.
۱۳۹۳-۱۳۸۷ )۱۰

این دوره از فعالیت خانه سینما، با توجه به شرایط 
سیاسی خاص آن سال ها آغازگر یکسری اختلاف ها 
با مدیریت دولتی سینما بود که در نهایت به تعلیق 
فعالیت خانه سینما و تعطیلی آن منجر شد و البته با 
تغییر دولت و بازگشایی خانه سینما شرایط تغییر کرد 
تا برحاشیه ترین دوره فعالیت خانه سینما به روزهای 

جدید ختم شود.
دوره  این  مدیرعامل  عسگرپور  مهدی  محمد 
بر کارگردانی، سابقه  او علاوه  بود که  خانه سینما 
مدیریت در بنیاد سینمایی فارابی، تلویزیون و دبیری 
و  کودک  و  فجر  جهانی  فجر،  فیلم  جشنواره های 
نوجوان اصفهان را هم در پرونده کاری خود دارد. 
او در حال حاضر مدیرعامل خانه هنرمندان ایران و 

رییس هیات مدیره فعلی خانه سینما است.
۱۳۹۴ )۱۱

در این دوره سیدرضا میرکریمی دوباره مدیر عامل 
خانه سینما شد اما پس از مدتی استعفا کرد. طبق 
گفته این فیلمساز تمرکز بر جشنواره جهانی فیلم 
فجر که دبیر آن بود و صرف وقت برای نگارش یک 

فیلمنامه دلایل این استعفا عنوان شدند.
۱۴۰۱-۱۳۹۵ )۱۲

خانه  عامل  مدیر  دوازدهمین  قرعه  نهایت  در  و 
فارغ  که  خورد  شاهسواری  منوچهر  نام  به  سینما 
التحصیل سینما از مدرسه عالی تلویزیون و سینما 
تهیه کنندگی  کارگردان،  دستیاری  سابقه   و  است 

زیادی دارد.
شاهسواری در این چند سال با حاشیه های زیادی 
مواجه بود. برخی او را اهل مدارا و سازشگر با دولت 
می دانستند و برخی معتقدند در دوران او کارهای 

زیاد و قابل توجهی برای سینما انجام شده است.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری در جریان بازدید از غرفه های 
نمایشگاه رسانه های صوت و تصویر فراگیر )ساترا( تاکید کرد: این 
نتایج ارزشمندی را نمایندگی می کند که دستاوردها و  نمایشگاه 
اقدامات خوب کشورمان در عرصه رسانه را به خوبی نمایان می کند.
به گزارش ایسنا به نقل از ستاد خبری نخستین نمایشگاه رصتا، 
سیدمحمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور به همراه رئیس 

ساترا از غرفه های نمایشگاه رصتا بازدید کرد.
وی از هر دو سالن ۲۷ و ۷ که به سکوها، مجموعه های دانش بنیان 

و غرفه های ویدئویی اختصاص دارد بازدید کرد.
حسینی در جریان این بازدید گفت: بسیاری از خواص جامعه 
و حتی اهالی رسانه و فرهنگ از اقدامات مهم کشور و پیشرفت ها، 
با  که  است  مغتنمی  فرصت  نمایشگاه  این  و  ندارند  اطلاعی 
گردهمایی پلتفرم ها و رسانه های صوت و تصویر فراگیر، هم مردم 
با این پیشرفت ها و اتفاقات ارزشمند آشنا بشوند و هم مسئولان از 
نزدیک این نوآوری ها و خلاقیت ها را ببینند.  وی بیان کرد: نمایشگاه 
رصتا نتایج ارزشمندی را خواهد داشت که امیدوارم ادامه دار شود و 

سال آینده پرشورتر و گسترده تر شاهدِ آن باشیم. 
حسینی درباره حمایت های دولت از این حرکت ارزشمند ساترا، 
توسعه پلتفرم ها و سالم سازی محتواهای فضای مجازی خاطرنشان 
کرد: ساترا این موقعیت را فراهم کرده که اتفاقات مختلف کشور، 

پیشرفت ها و خلاقیت های خوبی که اتفاق افتاده را از طریق توسعه 
و حمایت از این پلتفرم ها و فضایِ رسانه های صوت و تصویر فراگیر 
به نمایش درمی آورند.  وی خاطرنشان کرد: اصلاً یکی از ضعف های 
دولت این است که درست نمی تواند اقدامات و دستاوردهای حاصله 
را ارائه بدهد. اقدامات بزرگی در چند ثانیه و دقیقه به آن پرداخته 
شود و جداگانه و مفصل دیده شود. دولت استقبال می کند و ما 

مطرح خواهیم کرد.
مرجعیت  از  حمایت  درباره  جمهوری  رئیس   پارلمانی  معاون 
ساترا هم اظهار کرد: وقتی کارها در قالب فیلم و سریال ارائه شود 
تأثیر بیشتری دارد. اخیراً با وزیر نفت صحبت می کردیم کارهای 
بزرگی چه در دوران دفاع مقدس و بعد از آن ساخته شده و سعی 
می کردیم این ها را منتقل کنیم و در قالب فیلم سینمایی ارائه بدهیم. 
از این جهت افراد در مواجهه با این دستاوردها تحت تأثیر قرار 
گرفتند. مسئولان باید به این باور برسند که با کارهای رسانه ای و 

هنری می توانند اقدامات مفیدی که داشتند را ارائه بدهند.
حسینی در پایان تصریح کرد: جایگاه ساترا قانونی است و دولت 
و مسئولان مختلف حاکمیتی برای رشد و نمو ساخت آثار نمایشی 
در پلتفرم ها و امنیت خاطر خانواده ها از تماشای محتوای فضای  
مجازی و رسانه های صوت و تصویر فراگیر از اقدامات در این جهت 

کمک می کند.

مرضیه برومند روی صندلی پرحاشیه نشست

خاطره ساز کودکی بر صندلی مدیریت خانه سینما
مرضیه برومند به عنوان مدیرعامل خانه سینما انتخاب شد. هیات مدیره خانه سینمای ایران مرضیه برومند فیلمساز پیشکسوت سینمای ایران را به عنوان 

مدیرعامل خانه سینمای ایران انتخاب کرد.

دولت به ساترا کمک می کندمعاون پارلمانی رئیس جمهوری:

هیات مدیره خانه 
سینمای ایران 
به نمایندگی از 
جامعه اصناف 

سینمایی با 
ابراز خشنودی 
از پذیرش این 

پیشنهاد از سوی 
خانم مرضیه 

برومند، امیدوار 
است این انتخاب 

زمینه ی بهبود 
وضعیت جامعه 

سینماگران ایران 
را فراهم سازد

انجمن مؤسسات و آموزشگاه های فرهنگی و هنری با صدور بیانیه ای، ضمن 
تکذیب صدور کارت بازرگانی برای گروهی از هنرمندان، درباره حضور برخی از 

این افراد در اتاق بازرگانی توضیحی ارایه کرد.
فضای  در  چین  و  ایران  بازرگانی  اتاق  رییس  گذشته، سخنان  روزهای  در 
خبری منتشر شد، مبنی بر اینکه تعدادی از هنرمندان که در میان آنها نام های 
سرشناسی از جمله فاطمه معتمد آریا و محمد معتمدی نیز وجود دارد، به 
عضویت اتاق بازرگانی درآمده اند و احتمالا بناست یک جناح در انتخابات اتاق 

بازرگانی از رأی آنها استفاده کند.
همچنین در میان صحبت های حریری یک نکته کلیدی وجود داشت؛ آن هم 
اینکه افراد بدون آنکه فعال اقتصادی باشند، کارت عضویت گرفته اند و این فرایند 
با ذکر نام »بنیاد رودکی« به عنوان نشانی محل کسب و کار این افراد طی شده و 

حق عضویت آنان نیز از یک کارت بانکی واحد پرداخت شده است.
اما اتاق بازرگانی در راستای عضویت هنرمندان در این سازمان به ایسنا توضیح 
داده بود که این هنرمندان با توجه به شرایط انتخابات، اساسا امکان حضور 
در انتخابات را نداشته اند و بیان کرده بود: »این رویکرد که هرکس به اتاق 
بازرگانی ورود می کند، لزوما به دنبال صادرات یا واردات است درست نیست 
و هر فعال اقتصادی با توجه به حوزه فعالیت خود، عضویت در اتاق بازرگانی را 
ارزیابی می کند. همچنین اینکه فعالیت های هنری نیز می تواند در زیرمجموعه 
فعالیت های اقتصادی تعریف شود؛ برای مثال هنرمندی که یک کارگاه یا آموزش 
بازیگری دارد، کلاس هایی رسمی برای هنرجویان برگزار می کند یا اساسا فعالیت 

اقتصادی دارد که دولتی محسوب نمی شود، مانند هر فرد دیگری می تواند به 
عضویت اتاق دربیاید. در این حوزه باید تاکید کرد که بر خلاف صحبت های 
مطرح شده، بحث درباره هنرمندان صرفا به عضویت در اتاق مربوط می شود و 
هیچ بحثی درباره کارت بازرگانی فعال مطرح نیست. کارت بازرگانی در فرایندی 
با مشارکت دولت انجام می شود و اتاق بازرگانی توان صدور این کارت ها به شکل 

مستقل را ندارد.«
همچنین بعدتر سایت اتاق بازرگانی تهران در توضیحی که بر روی سایت 
را تشریح کرد و نوشت که  این ماجرا  از  ابعاد دیگری  رسمی خود قرار داد، 
»متاسفانه در مطالب منتشر شده، جایگاه بالا و قابل رشد »اقتصاد هنر« و 
»ارزش افزوده آثار هنری« و هم چنین مقبولیت، خلاقیت و شخصیت هنرمندان 
نادیده گرفته شده است« و »هدف اتاق بازرگانی تهران از این اقدام ایجاد بستر 
مناسب برای رشد و توسعه اقتصاد هنر و فعالیت تشکلی هنرمندان در حوزه 

اقتصاد است.«
اما مجیدرضا حریری ـ رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین ـ این حرف ها 
را بی پاسخ نگذاشت و در گفت وگویی با ایسنا بیان کرد: »ما از سال ها قبل پیگیر 
حمایت از اقتصاد هنر و حضور بخش های هنری در اتاق های بازرگانی بودیم. 
آنچه در اینجا با ابهام مواجه می شود، نحوه تعریف دوستان از اقتصاد هنر است. 
اگر بحث ما تهیه کننده سینما یا سایر فعالیت های هنری باشد، گالری دار باشد 
یا فردی که در حوزه های مختلف به عنوان سرمایه گذار در حوزه هنر فعالیت 
می کند، قطعا می توان از او برای حضور در اتاق بازرگانی دعوت کرد اما سوال 

اینجاست که آیا خواننده یا بازیگر نیز فعال اقتصادی به حساب می آیند؟ خواننده 
و بازیگر قراردادهایی را با تهیه کننده کار خود امضا می کنند و در قبال دستمزدی 
که می گیرند، فعالیت هنری خود را ادامه می دهند. این افراد با چه تعریفی فعال 
اقتصادی هنری می شوند؟ آیا مثلا در یک خط تولید، کارگران و کارمندان به اتاق 

بازرگانی می آیند یا صاحب و سرمایه گذار کارخانه؟«
اکنون انجمن مؤسسات و آموزشگاه های فرهنگی و هنری استان تهران در 
پاسخ به گفته های حریری بیانیه ای را منتشر کرده است که در ادامه آن را 

می خوانید:
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی انجمن، در این بیانیه آمده است: 
»به جهت تنویر افکار عمومی به اطلاع می رساند پایه اولیه انجمن موسسات و 
آموزشگاه های فرهنگی هنری استان تهران، بهمن ماه سال ۱۳۹۹ گذاشته شد و 
این مجموعه با هدف حمایت و توسعه کسب و کارهای مرتبط با هنر و اقتصاد 
فرهنگ و هنر در قالب تشکل های عضو اتاق بازرگانی رسمیت یافت. در این 
میان مؤسسات فرهنگی و هنری و هنرمندان و فرهنگیان گرانمایه ای از حوزه های 
انجمن  مؤسس  هیات  دعوت  رسانه  و  تجسمی  هنرهای  موسیقی،  سینما، 
موسسات و آموزشگاه های فرهنگی هنری استان تهران را پذیرفته و خط مشی 

و اساسنامه را تعریف کردند تا سهمی در یک دغدغه فرهنگی داشته باشند.«
این بیانیه »با ابراز تاسف از اینکه یک فعال اقتصادی با هدف دیده و مطرح 
شدن در رسانه، پای از حریم اخلاق بیرون گذاشته و به خلاف گویی متوسل 
می شود«، تصریح کرده است: »برخلاف ادعای کذب آقای حریری، هیچ یک 

از هنرمندان حاضر در این انجمن کارت بازرگانی نداشته و ندارند و صرفا برخی 
از آنها کارت عضویت دارند و عجیب است که ایشان با این همه ادعا و سوابق، 
تفاوت کارت بازرگانی و کارت عضویت را نمی دانند. همچنین برخلاف ادعای 
نادرست دیگر ایشان که برای بیان آن از عبارت زشت »سیاه لشگر رأی« استفاده 
کرده اند، هیچ یک از اعضای این انجمن، طبق ضوابط انتخابات، امکان رأی و 

حضور در انتخابات را ندارند و اساسا چنین دغدغه ای نداشته اند.«
بیانیه با اشاره به »اهمیت موضوع اقتصاد هنر در دنیا، حضور هنرمندان در 
اتاق بازرگانی را در راستای همفکری، مشورت و گفت وگو با فعالان حوزه بازرگانی 
به منظور رونق بخشی به کسب و کار فرهنگ و هنر «و تصریح کرده است 
که »ظاهرا آقای حریری درک و شناختی از مقوله اقتصاد هنر ندارند و گمان 
می کنند اقتصاد در پتروشیمی و خودرو و پوشاک خلاصه می شود، حال آنکه 
اقتصاد فرهنگ و هنر از دیرباز یکی از زمینه های پویا و پر رونق در سراسر جهان 
بوده است. از این رو به نظر می رسد دغدغه های مرتبط با انتخابات فراروی اتاق 
بازرگانی زمینه حمله سیاسی ایشان به غیرسیاسی ترین تشکل فرهنگی هنری 

کشور را در برخی رسانه ها فراهم آورده است.«
در پایان این بیانیه تاکید شده است که »انجمن مؤسسات و آموزشگاه های 
فرهنگی و هنری استان تهران حق پیگرد قانونی نسبت به اظهارات خلاف و 
نادرست را برای خود محفوظ می داند و سایر اعضای محترم انجمن خصوصا 
هنرمندان عزیزی که از آنها نام برده شده نیز این حق را دارند تا در دادسرای 

فرهنگ و رسانه روای اظهارات یادشده را تحت پیگرد قرار دهند.«

پاسخ به »سوء استفاده از هنرمندان در انتخابات اتاق بازرگانی«
درکی از اقتصاد هنر ندارید!


